
مسئول هسته نوآور پارك علم و فناوري دانشگاه تهران در 
ميزگرد نقش تكنولوژي نانو در كشاورزي گفت: نانو تكنولوژي 
در زمينه شناس��ايي بيماريها، حفظ س��اختار خاك و افزايش 
عملكرد محصولات كشاورزي موثر است و مديريت كشور بايد 

در خدمت تجاري و صنعتي كردن اين علم باشد. 
عابدي با تاكيد بر اينكه علم نانو تكنولوژي نبايد انحصاري 
باشد، گفت: استفاده از اين علم در بخش كشاورزي مشكل باقي 
مانده سموم كشاورزي كه در صادرات مساله ايجاد كرده است 

را بر طرف مي كند.
 وی افزود: در 50 س��ال گذش��ته كاربرد بي رويه س��موم و 
كودهاي ش��يميايي س��اختمان خاك را به ه��م زده، فلزات 
س��نگين در آن جمع ش��ده اند كه ادامه اين روند كشاورزي را 
دچار معضلات بسيار خواهدكرد؛ چرا كه خاك بستر رشد گياه 
اس��ت و در صورت نداشتن ش��رايط لازم، تاثير منفی بر توليد 

محصولات مي گذارد.
 با استفاده از تكنولوژي نانو مواد آرسنيك و اورانيوم خاك 
كه براي گياهان مضر است از بين مي رود، همچنين مشتقات 
كلردار و كروم 5 نيز با استفاده از اين روش حذف و شرايط براي 

رشد گياه فراهم مي شود. 

به گفته عابدي،رتبه ايران در سلامت محصولات كشاورزي 
122 از 184 كش��ور جهان اس��ت.از اين علم 50 س��ال است 
كشورهاي اروپايي به صورت تجاري بهره می برند. در كشور بايد 
آمايش سرزمين داشته باش��يم و همه خاكها و مناطق بررسي 

شود و برنامه ريزيها بر همين اساس صورت گيرد. 

Iran Pistachio Association  انجمن پسته ایران

یک میلیارد مترمکعب برداشت مازاد
 از منابع آبی کرمان!

سال دوم- نیمه دوم خرداد 1389 - شماره 33

ستادعالی پسته؛ غایب روزهای سخت!

در حالی كه صنعت پس��ته كشور در ماههای 
اخير با چند مشكل اساس��ی و حاد رو به رو بود و 
عدم تحقق وعده مس��ؤولان برای حل مشكلات 
ناش��ی از ثابت بودن نرخ ارز و اعطای تسهيلات 
بانك��ی ،پرداخ��ت بموق��ع جوايز صادرات��ی و... 
همچنان دست اندركاران صنعت را رنج می داد، 
س��تاد عالی پسته كش��ور به عنوان متولی اصلی 

صنعت پسته كش��ور در صحنه تصميم گيری و 
اقدام قانونی غايب بود! 

ام��ا هرچند با تاخير،تش��كيل اولين جلس��ه 
كارگروه بازرگانی و بهداشت ستاد عالی پسته در 
روز شنبه بيست و نهم خرداد ماه سال جاری اين 
فرصت را فراهم ساخت تا نمايندگان تشكل های 
خصوصی مرتب��ط با صنعت پس��ته مش��كلات 

وگلايه های خود را مطرح كنند و پاسخ مسؤولان 
را بشنوند. 

اين جلس��ه به دعوت آقای مهن��دس افقهی  
رييس سازمان توسعه تجارت  با موضوع: »بحث 
و بررس��ی وضعيت توليد و تجارت پسته در سال 
گذشته و بررسی وضعيت سال جاری و اتخاذ تدابير 
ويژه« در محل سالن كنفرانس ميلاد اين سازمان 

 برپا ش��د. بعد از ارائه گزارش توسط آقای مهرداد
جلالی پور مديركل دفترتوس��عه صادرات كالا، 
نمايندگان تشكل ها ی خصوصی مرتبط با صنعت 
پسته با بيان ديدگاهها،  مسايل خود را در زمينه 
صادرات و توليد پسته و مشكلات پيش رو به اين 

شرح مطرح كردند:
ادامه در صفحه 2

اولین جلسه کارگروه بازرگانی وبهداشت ستاد عالی پسته در سال 1389تشکیل شد

تمام معوقات جوايز صادراتي
 سال 87 تسويه شد

سرپرس��ت دفتر امور بنگاههای  س��ازمان توسعه 
تجارت  با اش��اره به اينكه پرداخت جواي��ز صادراتي 
س��ال 88 اس��تانها در دس��ت بررس��ي و اقدام است، 
گفت: تع��داد كم��ی از صادركنن��دگان پرونده هاي 
خ��ود را كام��ل نكرده اند كه ب��ا طی مراح��ل قانونی 
جوايز صادرات��ي آنها ني��ز پرداخت خواهد ش��د.  به 
گ��زارش ايرن��ا، گيت��ی توانا اف��زود: ثب��ت اطلاعات 
پرونده ه��اي متقاضي��ان جوايز صادرات��ي نيمه دوم 
 سال 88 در س��امانه پرداخت جوايز صادراتي يارانش
 )www.Yaranesh.tpo.ir( آغ��از ش��ده و  تاكنون 
بيش از 230 هزار پروانه صادرات��ي مربوط به 3370 
صادركننده به ارزش هش��ت ميليارد و 500 ميليون 
دلار در اين سامانه ثبت ش��ده است. وي ميزان جوايز 
قابل پرداخت به اين تع��داد از صادركنندگان را بالغ 
بر 1350 ميليارد ري��ال ب��رآورد و پيش بينی كرد: با 
توجه به روند موجود اعتبار م��ورد نياز برای پرداخت 
جوايز صادراتي تا پايان ش��هريور ماه سال 88، از مرز 
1700 ميليارد ريال بيشتر شده و درصورت تخصيص 
بودجه مورد نياز تا پايان سال 89 تمام مطالبات جوايز 
صادراتي س��ال 88 صادركنندگان تسويه، و پرداخت 

جوايز صادراتي سال 89 آغاز خواهد شد. 

تكنولوژي نانو باقيمانده سموم 
در محصولات كشاورزي را  به صفر مي رساند
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ادامه از صفحه اول
1- اشاره به  دلايل و مشكلات ناشی از كاهش قيمت پسته.

2- علی رغم قول دولت در سال 1388 مبنی بر به روز شدن 
جوايز صادراتی، هنوز بسياری از شركتهای صادراتی جوايز خود 

را دريافت نكرده اند.
3- ثابت نگهداشتن نرخ ارز با توجه به روند تورمی هزينه ها، 
برای صادرات پسته مشكل آفرين اس��ت و جايزه يك درصدی 

برای صادرات پسته تكافوی اين هزينه ها را نمی كند.
4- تسهيلات اعلام شده وزارت جهادكشاورزی در پايان سال 
گذشته عملًا به علت بالابودن نرخ كارمزد بانكی هيچ نتيجه ای 
نداشته و كسی موفق به اخذ تسهيلات نشده است، در صورتی 
كه  اين تسهيلات بايد با نرخ تك رقمی ارائه می شد تا متقاضی 

و خواهان داشته باشد!
5-  تأخير در برگزاری جلسات ستاد عالی پسته و كارگروه ها 
باعث می ش��ود نتوانيم به موقع و با تكيه بر اختيارات قانونی با 
مشكلات برخورد كنيم. همچنانكه در چند ماه گذشته اين  سه 

معضل بزرگ پيش آمد  :
الف: مصوبه مجل��س در مورد  صدور مج��وز برای چاههای 

غيرمجاز
ب: كاهش غيرمعقول قيمت پسته

 ج: راه افتادن برنامه های تبليغاتی آمريكا عليه پسته ايران
 كه بايد ستاد عالی پس��ته س��ريعاً  و با تمام قوا دست به كار 

می شد.
6- برنامه ريزی برای تنظيم اصولی سياس��تهای مربوط به 
توليد و صادرات نيازمند داشتن آمار صحيح و دقيق از توليد و 
مصرف است ولی متأسفانه در اين زمينه منبع موثق نداريم! آيا 

وزارت جهادكشاورزی مسؤول ارائه اين آمار نيست؟

7- يك��ی از دلاي��ل اصلی كاه��ش قيمت پس��ته در طی 
هفته های اخير، اجرانشدن مصوبات قبلی ستادعالی پسته در 

اعطای تسهيلات مالی به خريداران پسته بوده است.

8-حركت به طرف ايجاد ش��ركت های ب��زرگ صادراتی 
قدرتمند و تلاش برای ايجاد تفاهم و برنامه ريزی مش��ترك 

بين آنها جزءضروريات صنعت پسته است . 
9- نيازمال��ی بازرگانان در فصل توليد، خيلی  بالاس��ت و 

تأمين آن حمايت شبكه بانكی را می طلبد.
10- وجود س��رمايه در گردش از ضروريات كار بازرگانان 
در صنعت پسته است و تسهيلات بانكی در بخش سرمايه بايد 

دائماً در اختيار بازرگانان باشد. 

اعلام آمادگی برای حل مشکلات

آقای حميد صافدل معاون كل سازمان توسعه تجارت ايران 
به عنوان مدير جلسه در پاسخ مسايل مطرح شده گفت: 

  آمادگی داريم بعضی از جلسات كار گروهها با اختيارات 
لازم در استانها تشكيل شود. 

 برای حل مشكل نرخ ارز، در پی اين هستيم كه واردات 
برخی كالاهای لوكس را درمقابل ارز صادراتی قرار دهيم.

 از وزارت جهاد كشاورزی می خواهيم برای ارائه آمار دقيق 
و صحيح از ميزان توليد برنامه ريزی و اقدام كند.

 در جهت استمهال وامهای پرداختی آماده ايم با همكاری 
تشكل ها، و تهيه  ليستی از اين افراد به سهم خود اقدام كنيم.

 برای حل مشكل نوسانات قيمت پس��ته در بازار و ايجاد 
ساختار برای خريد بموقع و نگهداری پسته به منظور تنظيم 

مكانيسم عرضه و تقاضا، تشكل ها پيشنهاد بدهند.
 اميدواريم با گرفتن س��هام ممتاز/ خاص )سهام بانكها( 
و اختصاص آن در كنار جواي��ز صادراتی، تاخي��ری را كه در 

پرداخت جوايز پيش آمده جبران كنيم. 
 نرخ بانكها برای تس��هيلات صادراتی نبايد از 12 درصد 

بيشتر باشد وتحقق آن  را دنبال خواهيم كرد.

ستادعالی پسته؛ غایب روزهای سخت!

جلسه هم اندیشی دس�ت اندرکاران 
صنعت پسته برای ریشه یابی نوسانات 
غیر معق�ول قیمت ه�ا ک�ه در تاریخ 17 
خردادم�اه در کرم�ان تش�کیل ش�د،با 
تضارب آرای صاحب نظران، بسیاری از 
واقعیت ها را روش�ن کرد. نکته هایی که 
با بیان های مختلف توسط افراد حاضر در 
جلسه مطرح شده ،علل و عوامل بروز این 
نوس�انات ،آثار منفی آن در بازار داخل و 
خارج و راههای برون رفت از این مشکل 
را در مع�رض قض�اوت و تصمیم گی�ری 

فعالان این صنعت گذاشته است.

اهم ن�کات مط�رح ش�ده در جلس�ه 
هم اندیشی را در این گزارش می خوانید:

 افزايش شديد قيمت پسته در بهمن و 
اسفند ماه گذشته باعث شد: 

  - درس��ت در فصلی كه م��ی بايدحجم 
صادراتی بالايی داشته باشيم با افزايش قيمت 

پسته باعث كاهش مصرف و كاهش صادرات 
شديم. قيمت ها بی رويه در حال افزايش بود و 
به درخواست بسياری از متقاضيان نتوانستيم 

پاسخ مناسب بدهيم. 
    - كالاهای جايگزين همچون انواع بادام، 
به دلي��ل پائين بودن قيم��ت، زمينه كاهش 

مصرف پسته را در ماههای آتی فراهم كرد.
 - نوس��انات قيم��ت درب��ازار موج��ب

 بی اعتمادی در خريداران ش��د و توجه آنها 
رابه سوی سايرمنابع و يا كالاهای جايگزين 

معطوف ساخت. 

 بانزدي��ك ش��دن سررس��يد وام های 
مأخ��وذه و همچني��ن خريده��ای مدت دار 
صادركنندگان و فعالان تجاری ناچار شدند 
برای انج��ام تعه��دات و تاديه دي��ون خود، 
مقداری پس��ته به بازار عرضه كنند كه اين 

اقدام اثر فزاينده در كاهش قيمت  داشت.

سایرملاحظات :
 نبود هماهنگی عال��ی در تنظيم بازار 
عرضه و تقاضای پس��ته از مشكلات اساسی 

اين صنعت است.
 رقاب��ت ب��رای كاه��ش قيم��ت، هم 
دربازارهای جهانی مشاهده شده است و هم 

در بازار داخلی.
 در اينكه پخش ش��ايعه و فضاسازی 
در بالا و پائين رفتن قيمت ها مؤثر است يا 
نه، هر چند يك نظر واحد و مسلط وجود 
ندارد، ولی از وج��ود چنين فضايی گلايه 

می شود.
 افزاي��ش و كاهش بی روي��ه قيمتهاكه 
سبب انهدام بازار می باشد، موردايراد اكثريت 
است.نبايد گذاش��ت معاملات پسته به قمار 

تبديل شود 
 انجمن بايد در رساندن اطلاعات بازار و 
تخمين محصول به اعضاء با جديت بيشتری 

عمل كند .اطلاع رسانی شفاف در مجموع 
وضع پسته را بهتر می كند .

حالا كه شركت تعاونی پسته رفسنجان 
يا ايرانيان نمی تواند همانند گذشته فعاليت 

كند، اقدامات جبرانی نداريم؟

 آي��ا تعيين ك��ف قيمت برای پس��ته 
امكانپذير اس��ت؟ چگونه و در چه زمانی و با 

چه مكانيزمی؟
 بدون داشتن آمار دقيق از توليد، آيا 
می توان صنعت پسته را مديريت كرد؟ آيا 
موجودی دراستانها پائين است؟ شايعات 

در مورد سن زدگی قطعی است؟
 ب��رای ماههای آت��ی تا  دسترس��ی به 
محصول جديد، 20 هزار تن محصول داريم و 

يا چهل هزار تن؟
 نرخ ارز و تورم و تعجيل در فروش چه 

ارتباطی با يكديگر دارند؟
راهکارها :

 با اطلاع رسانی و شفاف سازی از وضعيت 
توليد و موجودی ه��ا و تقاض��ا در بازار،بايد 

آرامش رابه بازار برگردانيم.
 تس��هيلات و منابع مالی مورد نياز اين 
صنعت با جديت فراهم شود. كوتاهی بانكها 
و س��ازمانهای مرتبط در اين خصوص مورد 

سؤال جدی است .
 تا قب��ل از مهرماه، حداقل دونشس��ت 
ديگر برای نحوه مديريت بازار و عرضه و تقاضا 

برگزار شود.

تحلیل بازار پسته در جلسه هم اندیشی صاحبنظران 
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یک میلیارد مترمکعب برداشت مازاد
 از منابع آبی کرمان!

آشنايی با حقوق باغداران 
در بهره برداری از منابع آب 

قسمت هشتم و پایانی 
س�ؤال: آی�ا ایج�اد "تش�کل های آب بران"برای 
آب های زیرزمینی محمل قانونی دارد؟ راهکار موجود 
برای اعاده حقوق کشاورزان، قبل و یا بعد از واگذاری 
احتمالی مدیریت منابع به تش�کل های آب بران، که 
به علت عملکرد وزارت نیرو در زمان مس�ؤولیت آن 
وزارتخانه از نقصان یا خشک شدن منابع آب خسارت 

دیده اند،چگونه قابل پیگیری است؟
پاس��خ: وزارتخانه های نيرو و جهاد كشاورزی در مورد 
 ايجاد "تش��كل ه��ای آب بران" ب��رای آبه��ای زيرزمينی

6 مستند دارند. به شرح اين مس��تندات و ادله قانونی در 
نقض هر يك از آنها توجه فرماييد:

مستنديك- سياست های كلی اصل 44 قانون اساسی: 
* در بند 1 سياس��تهای كلی اصل 44 قانون اساس��ی 
جمهوری اسلامی ايران به صراحت مطرح شده كه اجرای 
اين سياس��تها مس��تلزم تصوي��ب قوانين جدي��د و بعضاً 
تغييراتی در قوانين موجود اس��ت. بنابراين استناد به اين 
سياس��تها قبل از تصويب قانون جديد و يا اصلاح قوانين 

قبلی قابل قبول نيست.
مستند دو- تبصره 19 قانون برنامه دوم توسعه: 

* اين تبصره تنها به الگوی مصرف بهينه آب كشاورزی 
 و به صورت حجم��ی اش��اره  دارد و در ارتباط با تش��كل

 آب بران نمی تواند موضوعيت داشته باشد.
مستند سه- ماده 107 قانون برنامه سوم توسعه:

*در ماده 107 قانون برنامه سوم توس��عه اشاره ای به 
ايجاد تش��كل های بهره برداری آب و خاك ش��ده كه آن 
هم بيش��تر به منظور بهره برداری بهينه از آب در نهرها و 

شبكه های آبياری )آبهای سطحی( است.
مستند چهار- ماده 17 قانون برنامه چهارم توسعه:

* در ماده 17 قانون برنامه چهارم توسعه تنها به اجرای 
ماده 106 و 107 قانون برنامه س��وم توس��عه اشاره شده 
ومباحث ديگر آن نيز بيشتر در ارتباط با بهبود تراز منفی 

سفره های آب زيرزمينی است.
مس��تند پنج- بند ب م��اده 4 آئين نام��ه اجرائی نحوه 

مصرف بهينه آب كشاورزی: 
* اين بند كه به اس��تناد ماده 11 قانون تشكيل وزارت 
جهادكش��اورزی )مص��وب 86/11/28( تهيه ش��ده، به 
صورت كلی در جهت اس��تقرار نظام بهره ب��رداری بهينه 
آب كشاورزی، ايجاد تش��كل های آب بران توسط وزارت 
جهادكشاورزی را تكليف نموده كه به نظر می رسد هدف از 
ايجاد تشكل ها در واقع برای آب بران آبهای سطحی است.

مستند شش- ماده 6 و 7 ضوابط ايجاد تعادل بين منابع 
و مصارف آب موضوع تصويب نامه هيأت وزيران: 

ش��ماره )مصوب��ه  اش��اره  م��ورد  م��واد  در   * 
 85166/ت 35378 ه��� م��ورخ 87/05/29 هيأت دولت( 
موضوع تشكيل شورای حفاظت از منابع آب زيرزمينی مطرح 

شده كه با مشاركت تشكل های آب بران بايد اقدام كنند.
 با توجه به مستندات مورد استفاده دولت، نحوة پيگيری 
حقوقی جهت ابطال مس��تندات فوق، ش��كايت به ديوان 
عدالت اداری است. همچنين، برای اعاده حقوق از دست 
رفته كش��اورزان، قبل و بعد از واگ��ذاری مديريت منابع 
آب زيرزمينی به تشكل های آب بران، ماده 44 قانون توزيع 
عادلانه آب می تواند راهگشا باشد. استيفای اين حقوق از 

طريق شكايت به دادگاهها امكان پذير است.
مشاوران حقوقی انجمن پسته ایران

رئيس جهاد كش��اورزی كرمان 
با تاكي��د بر ل��زوم مص��رف بهينه 
آب در كرمان گفت: س��اليانه يك 
ميلياردمترمكعب برداشت مازاد از 
منابع آبهای زيرزمينی كرمان انجام 

می شود. 
ب��ه گ��زارش خبرن��گار مهر در 
كرمان، محمد تكل��وزاده در جمع 
كش��اورزان كرم��ان با اش��اره به 
كمب��ود آب در بخش كش��اورزی 
اظهار داش��ت: به دليل برداش��ت 
بی رويه از مناب��ع آبهای زيرزمينی 
و عدم جب��ران آن، به دليل كمبود 
بارندگی، با مشكل مواجه شده ايم. 
تكل��وزاده درباره مس��أله س��موم 
كشاورزی يادآور شد: كار ما توليد 
محصولات ارگانيك اس��ت و برای 
فرهنگ س��ازی در جهت استفاده 

كمتر از كود و موادش��يميايی نياز 
به كمك رسانه ها داريم. او با اشاره 
به اينكه محصولات خشكبار استان 
عموما ارگانيك هستند، گفت: در 
كوهستانها با مش��كل سمی بودن 
موادغذاي��ی ي��ا درص��د ب��الای 
موادشيميايی مواجه نيستيم و اين 
مسأله بيشتر در توليدات گلخانه ای 

مطرح است. 
به گفته رييس جهادكشاورزی، 
اس��تان كرمان در توليد گردو رتبه 
دوم كش��ور را دارد و اين محصول 
در كنار ب��ادام و س��اير محصولات 
كوهس��تانی تولي��دات طبيع��ی و 
ارگانيك استان هس��تند. در توليد 
پسته با توجه به روند افزايش ميزان 
مصرف س��م در توليد پس��ته، طی 
چند سال گذشته، امسال نوبت سم 

دهی از 11 نوبت ب��ه 3نوبت تقليل 
يافت ك��ه در افزاي��ش كيفيت اين 
محص��ول اثر مثبت داش��ت.وی از 
جمله برنامه های كشاورزی استان 
را اص��لاح باغه��ا و ح��ذف باغهای 
درجه س��ه و جايگزينی آن با ارقام 
توليدی جديد دانس��ت و گفت: در 
برنامه چهار س��اله توس��عه استان 
1490هكتار از باغهای خرمای بم 
حذف و ارق��ام اقتص��ادی جديد با 
كيفيت بهتر جايگزين ش��ده است 
كه در همين راستا و به دنبال اصلاح 
الگوی كشت در سطح استان برخی 
از اقلام توليدی جای خود را به ارقام 
با صرفه تر و متناسب با آب و هوای 
استان و شرايط خشكسالی خواهد 

داد. 
خبرگزاری مهر-1389/3/26

مصوبات سی و پنجمین جلسه هیأت مدیره 
سی و پنجمين جلسه هيات مديره انجمن پسته ايران 

در تاريخ 22 خرداد در كرمان تشكيل شد. 
اهم مصوبات: 

- درباره "پرونده بليچ پسته در چين" هيات مديره به 
كميسيون بازرگانی توصيه می كند، با توجه به مسائل 
بهداشتی پسته، نسبت به »طراحی كلان نحوه برخورد« 
اقدام و آنرا برای اجرا به دبيرخانه بدهد. نتيجه در جلسه 

بعدی هيات مديره گزارش شود.  
- مقرر شد يكی از باغداران به عنوان سفر مقدماتی 
هماهنگی به يونان برود. - توصيه ش��د امكان برگزاری 
س��مينار پس��ته در بمبئی در كنار هي��ات اتاق كرمان 

بررسی شود.
ساختمان موزه: مقرر ش��د 8تا 10 هزار مترمربع 
به زمين فعلی كه برای احداث موزه در نظر گرفته شده 

اضافه و سپس ديواركشی آغاز شود .
روستای نمونه: كميسيون باغبانی از روستای نمونه 

بازديد و گزارش دهد. بر اساس قضاوت اين بازديد: 
- عملكرد روس��تای نمونه ارزيابی، پيشنهادها برای 
 اصلاح و تداوم طرح ارائه گردد، و طرح مكتوب در مورد

 »روستای نمونه« به انجمن داده شود.

- يك ويژه نامه در تيرماه برای روستای نمونه تهيه و 
توسط مديريت خبرنامه توليد شود. 

- طرح مربوط به "س��اعات س��رمايی" تهيه و بعد از 
تصويب كميس��يون باغبانی در جلس��ه آتی  به هيأت 

مديره ارائه شود.
س�اختار اطلاع رس�انی: س��اختار اطلاع رسانی 
انجمن بشرح ذيل تعريف و چارچوب بندی شده است:
 - انجمن خود را موظف به تامين ش��فاف اطلاعاتی

 می داند كه مورد نياز كسب و كار اعضاء خود است.
 - آنچه fact و ارقام آماری اس��ت ب��ا ذكر منبع ذكر

 می شود. 
- در مطالبی مثل “ پيش بين��ی محصول ايران” كه 
منبع توليد قاب��ل اطمينان وجود ن��دارد، انجمن بايد 
نسبت به توليد اطلاعات با رعايت اين نكات اقدام كند: 

 س��اختار توليد آمار و نكات ضعف آن بطور ش��فاف 
منتقل شود.

 در محل های ضعف سيستم آماری، تلاش برای حل 
فنی مشكل بعمل آيد. 

- سعی شود اطلاعات با تاريخ مصرف،بموقع  مثلًا با 
sms يا سايت برسد. 
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*دفترمرکزي انجمن- کرمان: بلوار جمهوری اسلامی ، خیابان شهید لاری نجفی)20 متری نادر (، کوچه شماره2، طبقه فوقانی شمالی  
بانک کار آفرین- کد پستی:76196-43149

تلفن: 93-2477691- 0341 / نمابر: 0341-2477690
KERMAN@PISTACHIOIRAN.COM:پست الکترونیکي

* دفتر انجمن-  تهران: میدان هروی، خیابان وفامنش، خیابان آزادی، پلاک 57، طبقه5، واحد 11- کد پستی: 166971-6565
تلفن: 22966928،9-021/  نمابر: 021-22957999

TEHRAN@PISTACHIOIRAN.COM:پست الکترونیکي
INFO@PISTACHIOIRAN.COM

WWW. PISTACHIOASSOCIATION.COM:سایت انجمن پسته
khabarnamep@yahoo.com:ایمیل خبرنامه

نشریه خبري تحلیلي انجمن پسته ایران

 قیمت پسته معامله شده دربازار تهران و رفسنجان 

زمان تحویل
محصول هر  كيلو نقدي 

)تومان ( درجه پسته رقم
تازه رفسنجان تهران

اواخر 
خرداد

ü 6500 32- 30 استاندارد 
)معروف به اروپایی( فندقی 

üخندان 6500

اواخر 
خرداد

ü 6000 30-32
 ) کیل 50(

فندقی
ü دهن بست  6100

بيابانزايی بعد از دو چالش«» تغيير اقليم« و »كمبود آب شيرين« به 
عنوان س��ومين چالش مهم جامعه جهانی در قرن 21 محسوب می شود. 
مديركل دفتر امور بيابان س��ازمان جنگلها، مراتع و آبخيزداری كش��ور 
با اعلام اين مطلب درآس��تانه 27 خرداد، روز جهان��ی بيابانزدايی گفت: 
حدود 100 ميليون هكتار از اراضی كش��ور در مع��رض پديده بيابانزايی 
قرار دارد كه از اين مساحت، 57 ميليون هكتار در مصرف فرسايش آبی، 
20 ميليون هكتار در معرض فرسايش بادی و5 ميليون هكتار در معرض 
ساير اش��كال ش��يميايی و فيزيكی تخريب س��رزمين؛ همچون: كاهش 
حاصلخيزی، شوری و... اس��ت. غلامعباس عبدی نژاد افزود: ايران روی 
كمربند خشك جهان قرار گرفته و 61 درصد از مساحت آن دارای اقليم 
خشك و فراخشك اس��ت كه اين رقم 3/1 برابر درصد جهانی است. وی 
خاطرنشان كرد: در مجموع ايران با دارا بودن 1/2 درصد خشكيهای جهان 
دارای 2/4 درصد پديده های بيابانی فاقد پوش��ش گياهی و 3/08 درصد 

مناطق بيابانی جهان است. 

بیابانزایی سومین چالش مهم
 جامعه جهانی است

وزير بازرگاني می گويد س��ازمان تجارت جهانی هنوز وارد 
بحث تحريم ها عليه ايران نشده اس��ت. مهدي غضنفري در 
گفت وگو با »ايسنا«، خاطرنشان كرد: تاكنون حدود 700 سوال 
از سازمان WTO براي ايران ارسال و بين دستگاههاي كشور 
تقسيم شده است كه تعداد كمی از دستگاهها پاسخ  خود را به 
ما داده اند. وي ادامه داد: وقتي همه اين پاسخ ها را جمع كرديم و 
 WTO تصويب شد، پاسخ ها را به دبيرخانه WTO در كارگروه

می دهيم. غضنفري افزود: فكر مي كنم امسال در مرحله پاسخ 
به سوالات باقي خواهيم ماند، چرا كه اين كار زمانبر است. وزير 
بازرگاني در پاسخ به اين سوال كه آيا در پی تحريم های اخير، 
WTO تغييري در روند كار خود ب��راي الحاق ايران به وجود 
نخواهد آورد، گفت: فكر نكنم. من كه چيزي نش��نيدم. هيچ 

وقت هم نديدم WTO وارد بحث تحريم ها شود. 
روزنامه دنیای اقتصاد-89/4/1

راه اندازي 20 سايت پسته 
و گلخانه در سیستان و بلوچستان 
معاون برنامه ريزي و اقتصادي جهاد كشاورزي سيستان 
و بلوچس��تان گفت: پارسال6 سايت پس��ته و گلخانه در اين 

استان راه اندازي شد.
محمدرضا نجفي افزود: پيش بيني مي ش��ود 20 س��ايت 
ديگر نيز امس��ال  به بهره برداري برس��د. توسعه شركت هاي 
مهندسي كشاورزي و خدمات فني و مشاوره اي از برنامه هاي 
جهادكشاورزي است. سيستان و بلوچستان سالانه با دو بار 
كشت برنج در كشور و با 18 تا 19 چين يونجه در سال، تقريبا 

در دنيا نمونه است. 

تحریم ایران در سازمان تجارت جهاني مطرح نیست

بهره برداري از چهارطرح عمران��ي، توليدي و تحقيقاتي 
 جه��اد كش��اورزي در بوئين زهرا آغاز ش��د. ب��راي اجراي

 اين طرح ها كه شامل يك طرح سيستم آبياري نوين، طرح 
انتقال آبياري و يك واحد پرورش ماهي و كلكسيون پسته 
ايستگاه تحقيقات پسته »يزبر« است، افزون بر 7 ميليارد و 
300 ميليون ريال از محل اعتبارات دولتي، تسهيلات بانكي 

و سرمايه گذاري بخش خصوصي هزينه شده است. 
 كلكس��يون پسته ايستگاه تحقيقات پس��ته »يزبر« 12 
نوع رقم بومي و غير بومي دارد كه در سطح سه هكتار اجرا 

شده است. تحقيقات در اين كلكس��يون بر روي هشت نوع 
رقم بومي و چهار نوع رقم غيربومي از نظر طعم، مزه و رنگ 
و ساير مشخصات انجام مي شود. در آيين بهره برداري از اين 
طرح تحقيقاتي، رئيس سازمان جهادكشاورزي استان قزوين 
تحقيقات را لازمه رشد و توس��عه پايدار دانست و بر تقويت 

ايستگاههاي تحقيقاتي بخش كشاورزي تأكيد كرد. 
محمدرض��ا صفري ايج��اد ارتباط بيش��تر بي��ن مراكز 
تحقيقاتي و بهره برداران را در انتق��ال يافته هاي تحقيقاتي 

ضروری دانست. 

بهره برداری از كلکسیون پسته ايستگاه تحقیقات در بوئین زهرا

بارندگی كش��ور در س��ال آبی جاری ب��ه 235 ميليمتر 
رسيد كه نسبت به س��ال آبی گذش��ته 16 درصد افزايش 
داشته و تاكنون پديده خشكس��الی در هيچ يك از استانها 
گزارش نش��ده اس��ت. به گزارش خبرنگار ايانا، مديرعامل 
ش��ركت مادرتخصصی منابع آب ايران ب��ا اعلام اين مطلب 
گفت: متوسط بارش ساليانه كل كشور 240 ميليمتر است 
كه ظرف چند ماه آينده با بارشهای اواخر تابستان به ميزان 
مطلوب می رس��د و انتظار می رود در وضعيت متعادل قرار 
گيردتا با توجه به ذخيره س��دها در ارتباط با كش��ت پاييزه 

مشكل خشكس��الی نداشته باشيم.الماس��وندی با اشاره به 
راهبردهای مديريت مصرف خاطر نش��ان ساخت: ارتقای 
آگاهی و فرهنگ عمومی، مطالعات جامع و يكپارچه مصرف 
و تدوين سند توسعه بر اساس آمايش سرزمين، بهينه كردن 
مصرف آب در زمينهای كشاورزی، اقدامات اداری و قانونی 
برای كنترل آب، همچنين اقدامات نظارت و كنترل مستمر، 
اجرای طرحهای اتحادبخش��ی، مديري��ت كاربری اراضی و 
مديريت مصرف در آب مجازی از مهمترين راهكارهايی است 

كه می تواند مصرف آب را در كشور مديريت كند. 

امسال خشکسالی نداريم


